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Természetvédelem Nagy Britanniában és Magyarországon 
 
Szerintem érdekes lehet, ha összevetjük a 
természetvédelem szervezettségét és módszereit 
Nagy Britanniában és Magyarországon.  
Nagy Britanniában a szakértők és amatőr 
természetbúvárok kiváló hálózata működik.  
A természetvédelmet központilag kormányzati 
testületek ellenőrzik az egyes országrészekben, 
azaz Angliában, Skóciában, Wales-ben és Észak 
Írországban. A testületekben munkálkodó 
szakemberek azért dolgoznak, hogy a 
természetvédelmi szempontból különlegesen 
fontos területeknek hivatalosan is védelmet 
biztosítsanak. Ezek a területek méretüket tekinve 
roppant változatosak, a hatalmas sós mocsaraktól 
kezdve, ahol vízi madarak ezrei vendégeskednek, 
egészen az apró tavacskákig, amelyek néhány 
tarajos gőtének biztosítanak otthont.  
Megyei szinten is léteznek természetvédelmi 
szervezetek, mint például a Norfolki 
Természetvédelmi Szervezet – az én saját 
megyémben. Minden egyes megyei szervezet 
főállásban foglalkoztat remek 
természetbúvárokat, és a szervezetek számos 

természetvédelmi területnek, valamint az ott élő 
fajoknak is gondját viseli.  
A megyei természetvédelmi szervezetek anyagi 
forrásait magáncégek és a tagok által befizetett 
tagsági díjak biztosítják. Az évi 7000 Ft-os 
tagsági díjért cserébe a tagok ingyenesen 
juthatnak be a fokozottan védett területekre (a 
tagsággal nem rendelkezőknek ezért fizetni kell), 
valamint negyedévente megkapják a szervezet 
színes magazinját a legfrissebb hírekkel.  
Ráadásul, számos természetvédelmi csoport, klub 
és társaság létezik az országos és megyei 
szervezetek mellett. Ezek közül néhány, mint a 
több mint 125 éve alakult Norfolk & Norwich 
Természetbúvár Társaság, melynek jómagam is 
tagja vagyok, sorai közt tudhat országosan 
elismert természetbúvárokat is. Ezeknek a 
társaságoknak nincs fizetett személyzetük, 
nincsenek speciális területeik, de a tagok 
feljegyzéseket és fényképeket készítenek 
kirándulásaik alkalmával a különböző fajokról, és 
a begyűjtött információt továbbítják a nemzeti 
adatbázisba.  

Ez egy igen hasznos tevékenység, hiszen ezek a 
feljegyzések meggátolhatják, hogy egy-egy 
terület, ahol védett fajok élnek, a gazdasági 
fejlesztés áldozatául essen, például egy új hyper-
market kedvéért.  
A helyi kis csoportok, amelyek az élőlények 
legszélesebb skálájával foglalkoznak, a lepkéktől, 
bogaraktól, madaraktól, pókoktól, kígyóktól és 
békáktól kezdve a gubacsokig, rendszeresen 
szerveznek találkozókat, valamint együtt járnak 
terepre is, amelyek igazán kellemes társasági 
események.  
Mióta Magyarországra költöztem, megpróbáltam 
ezeket a brit hagyományokat itt is meghonosítani. 
Nagyra értékelem Földessy Mariann és Fűköh 
Levente,a Mátra Múzeum dolgozói, Csóka 
György, az Erdészeti Tudományos Intézet 
munkatársa és Szuromi László és csapata, a 
Nemzeti Park részéről, barátságát. Úgy érzem, 
hogy együttműködésünk nyújthatja a legjobb 
esélyt, hogy Magyarország csodálatos élővilágát 
megóvjuk. 

Colin Penny 

Fordította: Kovács Kinga

A Lyme-kór 
 
A Lyme-kór a világon a leggyakoribb állatról 
emberre terjedö betegség. A fertőzés az egész 
szervezetet érintheti: a bőrt, az idegrendszert, az 
ízületeket, a szívet, az izomzatot, ritkábban a 
szemet, a májat, stb. Nem minden kullancscsípés 
okoz fertőzést. Az eddigi felmérések szerint, 
azonban Magyarországon akár 10-20%-os is lehet 
a fertőzött kullancsok aránya. Legfertőzöttebb 
területek - a kullancs által terjesztett 
agyvelőgyulladáshoz hasonlóan - a nyugati 
országrészen kívül főleg Nógrád és Heves megye, 
de szórványosan az egész ország.  
Az 1970-es évek elején az Egyesült Államok-beli 
Connecticut államban található Lyme városban és 
környékén gyermekek közötti ízületi gyulladásos 

esetek különös halmozódását figyelték meg. 
Hamarosan kiderült, hogy új kórról van szó, 
amelyet a helyről Lyme betegségnek neveztek el. 
A fertőző betegséget kullancsok terjesztik, és a  
Borrelia burgdorferi baktérium okozza. Ezt 1984-
ben sikerült bizonyítani, amikor kimutatták a 
kórokozót a betegek vérében. A betegség  
jellegzetes bevezető tünete egy terjedő, vörös 
gyűrű (erythema migrans) a kullancscsípés körűl. 
Ezt nem specifikus tünetek kísérhetik: láz, 
rosszullét, fáradtság, fejfájás, izomfájdalmak és 
ízületi fájdalmak. A hordozó a csípés helyétől a 
nyirokrendszeren, a vérpályákon és a bőrön 
keresztül terjedhet szét. Ez néhány naptól néhány 
hétig tart. Ebben a szakaszban további vándorló 

gyűrűk, idegrendszeri, izom-vázrendszeri tünetek 
mellett alvászavar, fáradtság, személyiség 
változások alakulhatnak ki. A betegség korai 
szakaszában antibiotikummal jól gyógyítható, 
késői szakaszában viszont hosszadalmas, 
hónapokig vagy akár évekig tartó antibiotikus 
kezelésre lehet szükség. A Lyme-kór fertőző 
betegség, nem örökölhető. A betegség nem terjed 
emberről emberre, mivel a baktériumot csak a 
kullancs terjesztheti. A Lyme-kór diagnosztikája, 
de főleg antibiotikus kezelése nagy szakértelmet 
igényel, ezért gyanúje esetén és differenciál 
diagnosztikájában a szakorvos nélkülözhetetlen. 

Dr. Mózer Albert,  

főorvos 

Szemét ügy 
 
Naponta, kifelé menet a Bene-hátra, elhaladok 
egy igazán nem természetbe illő látvány mellett. 
Nagy, zöld, erős, és nem az ING .biztosító, mint a 
tv reklámokban, csak egy szemétgyűjtő konténer. 
Mindig „izgalom” a csütörtöki nap számomra! 
Kiürítették, vagy sem? Mert ha nem, rossz jel! Az 
emberek ilyenkor -hely híján- rendben leteszik a 
gyűjtő mellé a szemetet, ami nem baj, csak az 
élelmes róka és társaik, valamint éhező, 
háziasított rokonaik, előszeretettel tépik, szórják 
szerte a szemetet, és kukáznak az „illatos 
csemegéből”! Vadászati szempontból ez nem 
kívánatos! A háziállatok kiszoknak az erdőre, a 
vadak, pedig belterületre kalandoznak. Esztétikai, 
és higiénés szempontokról nem is beszélve! 
Ezt a konténert, a bene-háti külterület 
ingatlantulajdonosainak rakták ki, a kukás autó 
nem fér el a keskeny és télen csúszós utakon. 
Mégis tudom, hogy Vörösmartról, Mátrafüredről, 
sőt a Sár - hegy oldalban lévő hobbitelkekről is 
ide és a temető melletti konténerbe hordják 
rendszeresen a szemetet!  A türelmét vesztő 

tulajdonosok és tettre kész lakók kiírták, hogy 
lefülelik az illegális „kukahasználókat”, és 
figyelőszolgálatot szerveztek, ha már egyszer 
nekik kirakták a kukát, használnák is azt! Ha 
háború, legyen háború! 
 Az embereket könnyebb összeugrasztani, mint a 
szolgáltatás minőségén javítani! Létezik olyan, 
hogy ingatlan tulajdonosok kibújnak a szemétdíj 
fizetése alól és így spórolván maguknak, 
szemetüket ide hordva, ártanak a köznek. 
Másrészt baj, hogy kilométereket autózva kukát 
keresve, lerakják a szemetet egy ilyen 
konténerbe? Ki a hibás? 
 Hogy ez nem ma keletkezett probléma, és 
nehogy félre értsék: pár évvel ezelőtt még voltak 
Mátrafüreden közösségi konténerek, s ha 
hamarabb megtelt, dőlt belőlük a bűz, főleg, ha 
elfelejtették időben elvinni! Ja, és persze, 
pillanatok alatt megtelt mindig! Meg is szüntették 
ezeket, arra hivatkozva, hogy mindenki ide hordja 
a szemetet,(minő gaztett), és nem fizet 
szemétdíjat! 

Miért ne lehetne, beépíteni a kommunális szemét 
elvitelét, a helyi kommunális adóba? 
Mi akadálya lehet a heti rendszeres kiürítésnek, 
pl. tavasszal? Hóakadály? 
Miért ne lehetne több konténert is kihelyezni és 
azokat, amikor megteltek, azonnal elvitetni? 
Egyszerűbb, vagy olcsóbb a szemetet felszedni a 
konténer mellől, vagy a patakpartról, vagy 
erdőből?  Nos, ha valaki válaszolni tudna 
kérdéseimre, rajta!  
S hogy megértsék, ez tényleg nem más, mint 
gondolkodásbeli probléma, csúnya, és divatos 
szóval élve paradigmaváltás. Én egy „sajátos” 
ötlettel hozakodnék, elő: tegyük anyagilag 
érdekeltté a lakosságot a fémhulladék gyűjtéséhez 
hasonlatosan, és meglátják, nem lesz az 
országban gond a kommunális hulladék-
gazdálkodással!- Meglehet, a kukásautó üres 
kukákat találna! ☺  

Bordás Bertalan 

hivatásos vadász 
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A Tájvédelmi Körzet déli bővítése 
 
2007. március 26-án a Bükki Nemzeti Park 
kezdeményezésére egyeztető tárgyalást tartott a 
Mátrai Tájvédelmi Körzet bővítéséről és 
természetvédelmi kezelési tervéről. 
Művelési ághoz köthető kezelési módok 
kiterjednek az erdők, rétek, gyepek, kivett 
területek kezelésére. Művelési ághoz nem köthető 
kezelési módok, mint a közlekedés, a terület 
kutatottsága, látogatás és a vadgazdálkodás. 
A bevezetőben bemutatásra kerültek a Mátrai 
Tájvédelmi Körzet táji, botanikai, zoológiai és 
kultúrtörténeti értékei. 
 A bővítés több település közigazgatási területét 
érinti, ami nem mindenkinek előnyös, például 
Abasár 2000 hektáros külterületének. közel a 
felét érinti. A polgármester asszony elmondta, 
hogy a történelmi borvidéken újból fellendülőben 
van a gazdálkodás, amit hátrányosan érint a 
bővítés és a tárgyalások sem voltak igazán 
eredményesek. (A fórumon megvolt a 
kompromisszum készség a természetvédelem 
részéről.) Hozzátette, hogy a már védetté 
nyilvánított természetvédelmi területek - kiemelte 
a Szent Anna tavat - is pusztulnak, és szemét 
borítja, pedig a botanikai és zoológiai értékeken 
túl a vallási turizmus színhelye is. (Hozzátenném, 
hogy a Szent Anna-tó országosan is igen kutatott 
vizes terület, 80%-át nád borítja, ami 
nagymértékben felgyorsítja az eutrofizációt, és 
lassan csak a nevében viseli a "tó" kifejezést. 
Éppen ezért fontos a civil természetvédők 
kezdeményezéseivel való együttműködés.)  

Azzal együtt, hogy az újonnan bevont területekre 
nincs külön költségvetés és a személyi állomány 
sem bővíthető, mégis fontos és előnyös a bővítés, 
mert pályázati lehetőséget jelent a 
természetvédelemnek, az ott gazdálkodóknak (bár 
a pályázati feltételeknek nem lesz könnyű eleget 
tenni az utófinanszírozás, önerő mértéke, stb. 
miatt) és megalkotható a jogszabályi háttér a 
bővítéssel bevont területekre. Az érintettek és a 
szakhatóságok is támogatták a védetté 
nyilvánítást. 
A vadgazdálkodásban védett területen tilos 
tájidegen fajok telepítése, így a muflon jelenléte 
sem kívánatos, az állomány csökkentése, 
középtávon a felszámolása a cél. Prezenszky 
János megyei fővadász hozzászólásában 
elmondta, felháborítónak tartja, hogy a 
természetvédelem leírja, hogy egy állatfaj 
felszámolása a cél.  
(Ide kívánkozik a II. Heves megyei 
muflonkonferencia, amely a természetvédelmi 
szakemberek valamint az erdő- és 
vadgazdálkodók álláspontját és érdekeit 
igyekezett közelíteni. Fontos a konszenzus, ami 
figyelembe veszi mindkét fél érdekeit és az I. 
konferencia óta, természetvédő-vadgazda 
álláspont közeledett egymáshoz. 
Tévhit szerint Korzika szigetéről származtatják a 
muflont, a faj őshazája a kaukázusi Van - tótól 
keletre, az iráni Zagrosz - hegységig húzódik. 
Magyarország területére 1901-ben telepítették az 
első muflonokat, Füzérradvány környékére, 

Parádfürdőre pedig 1923-ban. A hazai 
muflonállomány 1944-ben 2000 példány volt, a 
háborút mindössze 80-100 élte túl. Heves 
megyében él a legtöbb muflon, a fokozottan 
védett területeken lehetőleg minimum legyen a 
létszámuk. 
Tavasszal fő táplálékuk a virágos kőris, som, 
sásfélék, pázsitfűfélék hajtásai. Nyáron 
cseresekben, bükkösökben időznek, ősszel főleg 
hullott falevelekkel táplálkoznak. A védett 
növények fogyasztása egyáltalán nem jellemző a 
muflonra, ugyanis azok egy része olyan 
illóolajokat termel, amelyeket a vad nem 
fogyaszt. /A védett növények kipusztulása inkább 
írható a gyűjtők rovására./ A törmelékes lejtőkön 
taposással okozott eróziós károk már nagyobbak, 
de ezek sem visszafordíthatatlanok. A kellő 
fedettséggel rendelkező sziklagyepeken, 
törmeléklejtőkön a muflon nem tesz kárt, és nem 
okoz természetvédelmi gondot. Az emberi 
tevékenység már olyan mértékben megváltoztatta 
a tájat, hogy felmerül a kérdés, mihez képest 
változik a természetes állapot.  
Az, hogy idegen fajok is megjelennek a hazai 
faunában, már visszafordíthatatlan folyamatnak 
tűnik és hiányozna ez a szép és kedves állat a 
hazai erdőkből. Talán túlreagáltak a muflonnal 
kapcsolatos aggályok, számos tájidegen faj közül, 
hogy éppen a muflon kapta a legnagyobb 
nyilvánosságot, bizonyára csak a véletlen műve.) 
Más véleménynek is helyet adunk. 

Rostás Gabi  

 

A belső elválasztású rendszer és a jóga közötti kapcsolat 
 
Jóval azelőtt, hogy a modern tudomány felfedezte 
volna a belső elválasztású mirigyeket, a jógik már 
gyakorolták és tanították azokat a gyakorlatokat, 
amelyek e létfontosságú mirigyek működését 
serkentik. Ismert volt számukra azt a tény, hogy a 
belső elválasztású rendszer kihat az érzelmekre és 
fordítva. 
(Az endokrin mirigyek azért kapták a belső 
elválasztású nevet, mert váladékukat közvetlenül 
a vérbe vagy a nyirokba engedik: hasnyálmirigy, 
pajzsmirigy, mellékpajzsmirigy, mellékvese, 
agyalapi mirigy, ivarmirigyek.) 
A teljes növekedés, a nemi jegyek kialakulása és 
a test különböző részeinek szabályos működése 
akkor lehetséges, ha a belső elválasztású 
mirigyek kiegyensúlyozottan végzik 
tevékenységüket. Váladékukat hormonoknak 

nevezik és hatásuk lehet azonnali vagy 
késleltetett. A hormonok kémiai anyagok, 
amelyek vagy elégnek, vagy kiválasztódnak. Ha 
ez a kiválasztódás elmarad, a test egyes részein 
azonnal betegség alakul ki. 
A jóga célja, hogy a különböző gyakorlatok 
segítségével helyreállítsa e mirigyek belső 
kiválasztását. A különböző mirigyek 
működésének serkentésére különféle 
jógagyakorlatok szolgálnak. 
Az érzelmek (pl. félelem, bánat, harag, 
féltékenység, gyűlölet, szeretet, irigység), 
mértéküktől függően befolyással vannak a 
szervezetre, de legfőképpen a belső elválasztású 
rendszerre és az idegekre. Az érzelmek 
áramütésként hatnak az idegrendszerre, és a belső 
elválasztású mirigyek elkorcsosulását okozzák. 

Az érzelmi reakciók egyik kísérő jelensége a 
magas vérnyomás. A félelem vagy a harag 
általában erős szívdobogást vált ki az emberből. 
Az érzelmek befolyásolni kezdik a mellékvesét, 
amely ezért több adrenalint választ ki. A vér 
megnövekedett adrenalin szintje felgyorsítja a 
szívverést, és megemeli a vérnyomást. Ezek az 
érzelmek tehát állandó túlterhelést rónak a szívre, 
s ezért előbb-utóbb zavar keletkezik az 
idegrendszer és a szív működésében. 
A jóga gyakorlatai megerősítik a belső 
elválasztású rendszert, a koncentráció és a 
relaxáció pedig segít abban, hogy uralkodni 
tudjunk az érzelmeinken. 
(folytatjuk…) 

Marschall Katalin 

 
Fotó: Kukkel Mária 

 

 
 
 

Író - olvasó találkozó 
 
Jó dolog tudni, hogy van még igény a kultúrára és olyan sokan eljöttek (Egerből., Hatvanból és 
Nagyrédéről is), hogy velünk töltsék ezt a felemelő estét, amelyről mindenki csak gazdagabban 
tért haza, író és olvasó egyaránt. 
Nagyon jó volt itt lenni, a Kalló - völgyben, a Villa Rosában.. Otthonos volt...ismerős... .S 
valahogy a húsvéti várakozást is tovább mélyítette. 
 
Mátrafüred, 2007. április 02.  

Öleléssel, köszönettel: Schäffer Erzsébet 

Zöldhulladék - szállítás: június 15, július 13, augusztus 17, szeptember 14, október 12, november 05, 16, 30, december 14. 
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Pünkösdvasárnap – "Amint engem küldött az Atya, úgy küldtelek én is titeket. Vegyétek a szentlelket!"  
 
Oly sok mindenre lehet gondolni, amikor 
Pünkösdvasárnapra gondolunk. Például, nagyon 
könnyű elképzelni az első pünkösd drámai 
jelenetét, a tüzes lángok, a szobán belüli 
szélvihar, a nyelvek ajándéka, a nagy tömeg 
megtérése, Péter és az apostolok újfajta bátorsága 
és tanúságtétele. Egy filmrendező mit is tudna 
ezekkel a jelekkel kezdeni? A drámai jelenet a 
szenzáció határát súrolja. Ez a kép közelebb áll az 
Isten iránti elvárásainkhoz, szinte nem is vagyunk 
meglepődve, hogy így jött a Szentlélek.  
A mai evangélium pedig eltér egy kicsit ettől a 
képtől, és valami más domborodik ki. Jézus 
megmutatja nekünk az élet lényegét: békét adni 
egymásnak. Ő, aki legyőzte a halált, aki 
mindenek felett győztes, aki kiérdemli az Úr 

nevet, a tekintélyt, a dicsőséget, alázatosan elénk 
áll, és megosztja velünk a győzelem erejét, a 
Szentlelket, aki békességet nyújt, megbocsátást és 
bátorítást abban, hogy Isten szerettei vagyunk. Ő 
nem haragszik ránk. Ő nem akar bosszút állni 
azért, hogy cserben hagytuk őt. A bosszúállás 
nem az Ő lelke. De nem is könnyű elfordulni a 
bosszú keserű - édes ízétől, mert mi még nem 
értjük a szeretet lényegét. És azt is tudja, hogy 
segítségre szorulunk, ha a bosszú mély sebeitől 
meg akarunk szabadulni. 
Nem tanácsot ad, nem receptet, nem egy 
gyakorlatot, hogy mondjuk el ezt és ezt 
háromszor vagy négyszer, és már jobb kedvünk 
lesz. Ő nem akar lekezelni, hanem felemelni, 
hogy mi is a szeretet légkörében éljünk, ahol Ő 

van. Ajándékba adja az új élet győzelmét, az Ő 
győztes lelkét, hogy a lélek bennünk békét adjon, 
megbocsátást nyújtson, és testvériesebb 
kapcsolatban élhessünk egymással és vele. A 
kulcsszó: fogadjátok. Ő adja a lelkét, de nekünk 
be kell fogadni. Nem drámai jelenetekről van szó, 
hanem szelíd, csendes (talán a szívünkben a 
megbocsátás viharos folyamatot erdményezhet, 
mielőtt meg tudunk bocsátani) és békés életről. 
Az már nem szenzációs a filmrendezőnek, de elég 
drámai a mindennapi életünkben, ha valóban így 
tudunk élni. Imádkozzunk most egymásért, hogy 
akarjunk így élni, és be tudjuk Jézus elkét fogadni 
a megsebzett szívünkbe. 

Németh Imre 

 ferences káplán 

Emlékezzünk közösen 
 

Az idős emberek több generációra visszanyúló 
emlékezetét megőrizni, lejegyezni, megtisztelő 
feladat. Tíz éve látogatom a Mátrafüreden élő 80-
90 éves embereket, s beszélgetek velük életükről, 
emlékeikről. 
Az ő emlékezetük tükrében szeretném felidézni 
az 1900.-as évek első felének hangulatát, és a II. 
Világháború mátrafüredi történéseit. 
Tudjuk, hogy az évszázadokkal ezelőtt ide 
települt családokat a Benei őrlő és kalló malmok 
tartották el. E malmok helyét és tulajdonosait itt-
ott még őrzi az emlékezet. Például idősebb Rábel 
Mihály az 1800-as években Almássy gróféktól 
vette azt a két őrlő malmot, mely a Rábel család 
öröksége lett. Rábel Mihály egyik leánya 
Kozmári János tűzoltó parancsnokhoz ment 
feleségül. A felső malmot ők kapták meg, ezért 
hívták Kozmári malomnak. Ez a híres vő volt 
építtetője és névadója a Kozmári kilátónak, mely 
mai napig Mátrafüred legismertebb szimbóluma. 
A másik malmot Rábel Iván örökölte, az I. 
világháború végén. 

Képzeljük el a mai (kőből épült) buszmegálló 
mögötti területet. Itt volt a búzával, liszttel 
megrakott lovas kocsik parkolóhelye, de a hintók, 
és más fuvarosok is beálltak oda. 
1907.-ben indult Klein Fülöp és Fia cég 
társaskocsi járata Gyöngyös és Benepuszta 
között. A tehetősebb polgárok szívesen 
kocsikáztak fel Benére vasár és ünnepnapokon, 
hogy cigányzenés piknikkeléssel töltsék 
pihenőjüket. A szegények mindenhová gyalog 
jártak, még Gyöngyösre is, ha ott akadt dolguk. 
A gyöngyösi Gőzmalom megnyitása, és a 
malmokat tápláló patakok vízhozamának 
csökkenése miatt egyre kevesebb lett a benei 
őrlőmalmok munkája. A Rábel család úgy 
határozott, hogy a malomépületet lakóházzá 
alakítják. Hat-hét szoba lett a nagyterem helyén, 
így a fellendülő üdültetésből pótolták 
jövedelmüket. A tehetős városiak gyors ütemben 
építették villáikat, kialakítva ezzel a mai Béke és 
mai Üdülősor utat. Boltok, üzletek nem lévén, a 

helybéliek látták el az üdülő családokat 
zöldséggel, gyümölccsel, tejjel, tojással, stb. 
1929.-től volt villamos áram, de vezetékes víz 
még nem. A tehetős családok szolgálólányai a 
villanykútról hordták a vizet. Ez a mai Morvai 
ház kertjében állt, és 2 fillérért adott egy vödörrel. 
A szegény családok a patakban mosakodtak, és 
onnan hordták a vizet háztartási szükségleteikhez. 
E családokban minden 5 és 12 év közötti 
gyermeknek segítenie kellett a házkörüli 
munkákban. Ők hajtották ki a család állatait 
Benelaposra legelni. Ez a mai Erdész utca, és 
Szakiskola területe. A déli forróság elől pedig a 
Delelőbe húzódtak, ami a patak partján, a mai 
kertészet helyén volt. A nagyobbacskák reggel-
este tejet hordtak a Villasoron lakó 
méltóságosékhoz, vagy ebédet vittek a földeken, 
erdőn, vagy bányában dolgozó édesapjuknak. 
(Folytatjuk) 

Szalmásiné Vilcsek Katica 

Óvodai hírek 
 
Március 14-én a Nemzeti Ünnepet az iskolával 
közösen tartottuk meg. 21-én a Kis hableányt 
néztük meg Gyöngyösön. 29-én négy 
nagycsoportos a Szivárvány rajzversenyen vett 
részt, ahol oklevelet kaptak. Április 4-én 
mozivetítés volt az óvodában (Lúdas Matyi). 21-
én családi napot tartottunk a szülőkkel. 
Bográcsgulyást főztünk, és lefestettük az udvari 
játékokat. 23-án a Föld Napja alkalmából négy 
nagycsoportos Gyöngyösön a Fecske úti 
óvodában játékos vetélkedőn vett részt. 25-én a 
Közlekedési Nap alkalmából az egész óvoda 

Gyöngyösön volt. Május 3-án a Villa Rosában 
köszöntötték az óvodások az időseket Anyák 
Napja alkalmából. 4-én a Mátrafüredi Idősek 
Otthona lakóit is köszöntöttük Anyák Napja 
alkalmából. 7-én az anyukákat és a nagymamákat 
leptük meg anyáknapi műsorral az óvodában. 9-
én a városi Béke Napon négy nagycsoportos vett 
részt az aszfaltrajzoló versenyen 14-én 
Budapesten voltunk a Bábszínházban, ahol a Pán 
Péter című előadást néztük meg, ezután 
meglátogattuk a repülőteret és a veresegyházi 
medvafarmot. 17-én a gyöngyösi színházban 

megnéztük a Csizmás kandúr című darabot. 
Júniusban a miskolci vadasparkba tervezünk 
kirándulást.  
2007. augusztus elsejétől az intézmények 
átszervezése miatt minden gyöngyösi és a 
mátrafüredi óvoda is Gyöngyös Város Óvodái 
néven egy közös intézménnyé alakulnak át. Ettől 
az időponttól kezdve Gyöngyös Város Óvodái 
Mátrafüredi Tagóvodája lesz a hivatalos neve. 
 

Tasi Józsefné 

 vezető óvónő 

EMVA rendelet tervezetek (folytatás) 
 
Más néven, más finanszírozási forrásokkal, egy 
teljesen átalakuló pályázati rendszer keretében 
jelentek meg az új mezőgazdasági támogatási 
rendelet tervezetek. Formájukban is jelentősen 
eltérnek a korábbi időszak rendeleteitől, ugyanis 
2007-től egy-egy intézkedést már egy-egy FVM 
rendelet szabályoz azzal, hogy mindegyik egy 
általános EMVA rendeletre épül. 
Félig önellátó gazdaságok 
szerkezetátalakításához nyújtandó támogatás 
A támogatás célja az árutermelésre képes, a piaci 
kihívás követelményeinek megfelelő, de 
tőkehiányos kisgazdaságok segítése, az általuk 
végzett mezőgazdasági tevékenység fenntartása 
és fejlesztése, jövedelemszerzési lehetőségeinek 

javítása, a gazdaságok árutermelésre való 
átállásának segítése. 
A támogatás átalányösszegű támogatás, mely a 
támogatási döntéstől számított öt éven keresztül 
vehető igénybe. A támogatás mértéke évente 
mezőgazdasági üzemenként 1.500 euró. 
Támogatásra jogosult az egyéni vállalkozó, 
valamint a mezőgazdasági őstermelő, ha: a 
támogatási kérelem benyújtását megelőző évben 
mezőgazdasági tevékenységből származó éves 
nettó árbevétele eléri, vagy meghaladja az éves 
nettó árbevétel 50%-át, mezőgazdasági üzemének 
mérete a támogatási kérelem benyújtását 
megelőző évben 2-4 EUME között Volt; és a 
támogatási időszak végéig a 6 EUME-t nem 
haladja meg;  

Szakirányú képzettséggel rendelkezik vagy felső 
oktatási intézmény agrárkarán szerzett oklevelet, 
diplomát, vagy vállalja, hogy azt a támogatási 
határozat kézhezvételétől számított két éven belül 
megszerzi. 
A kérelmező köteles az üzleti tervében foglaltakat 
időarányosan teljesíteni; az ötödik év végére 
mezőgazdasági üzemének méretét legalább 5 
EUME-re növelni; és a támogatási döntéstől 
számított két éven belül az Új Magyarország 
Vidékfejlesztési Program keretében szervezett 
kötelező képzésen részt venni. Támogatási 
kérelmet évente egy alkalommal lehet benyújtani 
az MVH központi hivatalához.  

Malya Péter, 

agrármérnök 
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Autózzon a mi pénzünkből, havi 30.000.-Ft-ot fizetünk törlesztőrészletébe 2 évig. Hitelek ügyintézése: személyi hitel, ingatlan hitel, szabad-felhasználású 
hitel, hitel használt gépjárműre, már meglévőre is. 

Acura Holding Gyöngyös, Pesti u. 4. Tel: 06-37/789-670, 20/260-5209 

Olimpiai Ötpróba 
 

 
Fotó: Juhász Tünde 

Egész életünk megmérettetésekből áll. Elgondolkodtak már ezen? Egy kisiskolás az iskolai órák után siet külön 
órára, edzésre, zeneiskolába stb. Pihenés, játék, lazítás soha. Sírnak a négyesért, mert balhé van érte otthon. Erre én 
még hétvégén is versenyre hívom őket. Ráadásul futni. 7,11 és 22 km-es távon. Gondoltam, a jelentkezők fele 
elalszik vagy egyszerűen nem jön el. DE NEM! Mind ott volt, sőt többen – 47-en. Mondanom sem kell, hogy 
nagyon örültem. Klasszul teljesítették a távokat, és magasan vezetünk az iskolai pontversenyben. 
De persze mindez nekem nem elég! Jöhet a Diák Olimpia városi döntő. Öt csapattal neveztünk, melyből kettő 
ezüst érmet, egy aranyat szerzett és bekerült a megyei döntőbe, ahol középmezőnyben végeztünk. Kell ennél több 
egy kisiskolának? 
Hajrá Gyöngyössolymos!! 
Helyi aktualitása is van a futópróbának.  Máté Judit első lett felnőtt női kategóriában, Máté Pál pedig harmadik az 
abszolút kategóriában. 
Május 6-án 3000 résztvevővel megrendezték a PanTel Hegyvidék Félmaratont és Váltót a Budapesten a 
Normafánál. A 21097,5 méteres távon profik és amatőrök versenyeztek a 316 méteres szintkülönbségű pályán. 
Máté Judit és csapata, a „Vad Libák” 18. helyen végzett a 32 csapatból. 
Máté Judit 2007. május 13-án Londonban (Basildon) a Road Race & Fun Run elnevezésű síkfutó verseny 5 
mérföldes (8 km-es) távján rajthoz állt, és jól teljesített. Elismerésre méltó, hogy kistelepülésünk itthon és 
külhonban is képviselteti magát sporteseményeken. Gratulálunk! 

Szobóczky Tamásné 

 testnevelő 

Rögbi 
 

2007. április 14-én újból rögbisektől volt hangos - persze csak az 
elviselhetőség határáig, főleg a szomszédok szempontjából - a mátrafüredi 
erdész iskola spotpályája.  
Hat csapat, köztük az országos második helyezett mérte össze abbéli tudását, 
hogy ki tudja a tojásdad alakú labdát többször az ellenfél vonala mögé 
juttatni. A Gyöngyösi Farkasok Rögbi Klub (két mátrafüredi tagja Máté 
István és Tóth János) szervezésében zajlott tornán a házigazda a negyedik 
helyet szerezte meg, viszont öröm az ürömben, hogy a legtöbb pontot egy 
hazai játékos szerezte, szerencsés elfutásai révén.  
Lassan tíz éve, hogy egy füredi lakos a sportpálya felé sétált, vagy futott 
elkóborolt négylábúja után, miközben a pályán magasba szállt vagy kézből-
kézbe perdült a rögbilabda. Ez a füredi lakos Tóth János, aki azóta az 
általános iskolában szeretteti meg a lurkókkal a rögbi ütközésmentes 
változatát, melyet fogócska jellege miatt fiúk-lányok vegyesen űzhetnek.  
A Farkasok ezúton is szeretnék a szülők tudtára adni, hogy nem kell félteni a 
gyermekeiket, ha azt a szót hallják, hogy szalagos rögbi, mert egy focimeccs 
sokkal veszélyesebb lehet, mint a felnőttek által játszott rögbi, amiben 
ütközések vannak, de a focira jellemző gáncsolások nincsenek. Sőt, 
tulajdonképpen egy focistából nagyon jó rögbis válhat, ha megtanul néhány 
érdekes szabályt, melyektől a rögbi nemcsak látványos, de érdekes sport is. 
Összegezve: reméljük, hogy a füredi lakosság nem bánja, hogy már jó pár 
éve Magyarország egyik legszebb helyén fekvő (ezen sorok írója csak 
Svájcban látott szebb vidéken fekvőt) sportpályáját használjuk, és cserébe 

néhány energiától duzzadó erdészetis diák sem a büfésoron tombolja ki 
magát, hisz annak idején Angliában is a diákok vandalizmusának 
megfékezésére találták ki a focit, amiből egy diákcsíny kapcsán alakult ki a 
rögbi. 

Ughy Ferenc 
 

 
Fotó: Gurúz Vivien 

 
Abasár és Vidéke Takarékszövetkezet - HIRDETMÉNY 

Lakossági és vállalkozói bankszámlák akciós kamatai 2006. március 01-től visszavonásig. 
Fix kamatozású hónapra lekötött betétek: EBKM 
1 hóra történő lekötés esetén 7,70% 7,81 
2 hóra történő lekötés esetén 7,95% 7,99 
3 hóra történő lekötés esetén 8,35% 8,37 

K ö v e t k e z ő  l a p z á r t a :  2 0 0 7 .  j ú l i u s  1 0 .  ( e - m a i l :  g a b i r o s t a s @ g m a i l . c o m )  
 

 
Programajánló 

 
BENEI BÚCSÚ 2007. JÚNIUS 23-24. 

Június 23. (szombat) 
Délelőtt Bene Kupa, aszfaltrajzoló verseny. 

Délután 16 órától kulturális programok a Szabadtéri színpadon, este tűzgyújtás. 
Június 24-én (vasárnap) egyházi programok 

Délelőtt 10-órától szentmise a Szent János kápolnában, délután 16-órától litánia a Máriácskánál. 
 

Az Erdélyi Kárpát Egyesület 2007. július 30 - augusztus 5-ig vándortábort szervez a Görgényi-havasokba. A patakparti sátortáborba több mint ezren érkeznek 
a világ különböző tájáról, ahol természetszerető turistákkal lehet barátságokat kötni. Bővebb információ a következő telefonszámon: 06 30 / 943-86-16 
 
 

I m p r e s s z u m  

Felelős kiadó és szerkesztő: Rostás Gabi; Tördelő: Krigovszky Beáta; Támogatói: Abasár és Vidéke Takarékszövetkezet, Acura Holding, Bőgér András, Hermann Tina, Jurecska Endre, Mátra-Telekom 
Bt., Dr. Mózer Albert, Németh Gyula, Szobóczky Tamás, Szobóczky Zsófia, Varga István ; Megjelenik 340 példányban Mátrafüreden, Mátraházán és Kékestetőn. Elérhetőség: 30/28-48-176 
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